

STS 19

**JOINT SESSION ISSR – ISORECEA (INTERNATIONAL STUDY OF RELIGION IN  
CENTRAL AND EASTERN EUROPE ASSOCIATION) // SESSION CONJOINTE  
SISR – ISORECEA (ASSOCIATION POUR L'ETUDE DE LA RELIGION EN  
EUROPE CENTRALE ET DE L'EST)**

**RELIGIOUS VITALITY AND SHADOWS OF POST-ATHEISM IN  
TRANSFORMING SOCIETIES OF CENTRAL AND EASTERN EUROPE // VITALITE  
RELIGIEUSE ET LES OMBRES DU POST-ATHEISME DANS DES SOCIETES EN  
TRANSFORMATION DE L'EUROPE CENTRALE ET L'EUROPE DE L'EST**

**Irena BOROWIK**  
Jagiellonian University, Krakow  
[uzborowi@cyf-kr.edu.pl](mailto:uzborowi@cyf-kr.edu.pl)

**Siniša ZRINŠČAK**  
University of Zagreb  
[sinisa.zrinscak@zg.htnet.hr](mailto:sinisa.zrinscak@zg.htnet.hr)

**To the Margins of an Eastern-Central-European Function of Religion / *Aux marges de la  
fonction de la religion en Europe centrale et de l'est***

**MÁTÉ-TÓTH, András** (University of Szeged, Department for the Study of Religions)  
[matetoth@rel-u.szeged.hu](mailto:matetoth@rel-u.szeged.hu)

The political turn of 1989/91 resulted in significant changes in the societies of Central and Eastern Europe, which appeared in the areas of state and national identities. In this paper we examine the relationship of national and religious identity, from a historical perspective regarding the 19-20th centuries and from the sociological aspect based on the data of World Value Survey (WVS), Aufbruch and International Social Survey Panel (ISSP). In order to interpret the relationship of the religious and national identity, we use the term "civil religion." Finally we formulate a few hypotheses for the European research of religion.

*La transition politique de 1989/91 a eu comme conséquence des changements importants dans les sociétés de l'Europe centrale et de l'est, qui sont apparus dans les secteurs de l'état et des identités nationales. Dans cet article nous examinons le rapport de l'identité nationale et religieuse, d'une perspective historique concernant les 19-20èmes siècles et de l'aspect sociologique basé sur les données de World Value Survey (WVS), de Aufbruch et de International Social Survey Panel (ISSP). Afin d'interpréter la relation entre l'identité religieuse et nationale, nous employons le terme « religion civile ». Enfin nous formulons quelques hypothèses pour la recherche européenne de la religion.*

**The Signs and Explanatory Factors of Religious Revival in the Hungarian Catholic Church from Sociological Point of View / *Les signes et causes de la renaissance religieuse dans de l'Église catholique hongroise – processus examiné d'un point de vue sociologique***

**KAMARÁS, István** (Pannon University, Veszprém, Hungary)  
[kamarasi@chello.hu](mailto:kamarasi@chello.hu)

To what measure the following social factors play role in different manifestations of the revival of the Hungarian Catholic church: the movements and small communities within the Catholic church, church institutions, charismatic figures of the Catholic religious life, catholic education and media, civil society within the church, competition against other (traditional and new) Christian churches and denominations, sects, cults, non-Christian religious (as well as quasi-religious) movements and non-religious ideologies.

*Dans quelle mesure les facteurs sociaux suivants jouent le rôle dans différentes manifestations de la renaissance de l'Église catholique hongroise : les mouvements et petites communautés dans l'Église catholique, les institutions d'église, les figures charismatiques de la vie religieuse catholique, l'éducation et média catholiques, la société civile dans l'église, concurrence contre les autres églises et dénominations chrétiennes (traditionnelles et nouvelles), les sectes, cultes, mouvements non chrétiens religieux (en tant que quasi-religieux) et idéologies non religieuses.*

### **Baptists and Witnesses in Hungary after the second Millennium / *Baptistes et Témoins en Hongrie après 2000***

**NAGY, Gábor Dániel** (University of Szeged, Department for the Study of Religions)  
[ngd1@rel.u-szeged.hu](mailto:ngd1@rel.u-szeged.hu)

This presentation is based on the results of an empirical survey research conducted by the Department for the Study of Religions, University of Szeged. The department has launched its' research "Culture and Religion" in the year 2003. The research had a survey part that was carried out among the members of the Hungarian Jehovah's Witnesses Church (2003) and among Hungarian speaking Baptists (members of the Hungarian Baptist Church, Convention of the Hungarian Baptist Churches of Romania, Hungarian Baptist Convention of North America; 2006). In the presentation, I examine the religiosity types of Baptists and Jehovah's Witnesses, with a special regard to the differences. I also examine the recruitment base of both communities, and the loyalty of the churches' believers to their own religious institution and religious teachings.

*Cet exposé a le but de traiter les résultats d'une recherche empirique sur la base de questionnaires faite par la Faculté de Science des Religions de l'Université de Szeged. La faculté a lancé la recherche 'Culture et Religion' en 2003, qui se constituait d'une part de l'enquête effectuée parmi les membres de l'Église hongroise des témoins de Jéhovah (2003) et parmi les membres baptistes parlant hongrois de l'Église baptiste hongroise, de la Convention des églises baptistes hongroises en Roumanie et de l'Association baptiste hongroise en Amérique du Nord (2006). Dans l'exposé j'examine les types de la religiosité baptiste et de témoins de Jéhovah particulièrement dans le respect de leurs différences. Ensuite, j'examine la base de recrutement des deux communautés religieuses, la loyauté des fidèles à leur institution religieuse et aux contenus relevant de religion dans leur propre (baptiste) enseignement.*

**Conflicts of Values in Catholic Majority Societies - Poland and Italy in Comparison /  
*Conflits de valeurs dans des sociétés majoritairement catholiques : comparaison entre la  
Pologne et l'Italie***

**HENNIG, Anja** (European University Viadrina, Frankfurt/Oder)  
[anhennig@yahoo.de](mailto:anhennig@yahoo.de)

According to José Casanova (1994/1996) and Jürgen Habermas (2001/2005), European societies are themselves confronted by an undergoing of continuing secularization processes. At the same time the public engagement of religious actors and the commitment of political actors to regulate religiously based interests is on the rise. Arenas where traditional religious and (post)modern secular worldviews collide, are “conflicts of values.” This holds in particular, when these controversies are related to policy issues concerning family-life, gender-roles or bioethical questions. With this paper, I will try to contribute to this session by analyzing the activities of organized interest groups of atheists and homosexuals as well as of Catholic groups in conflicts of values in present-day Poland and Italy. The selected case is the controversy about equal rights for homosexuals. My central question is whether the competition between religious and secular values in predominantly Catholic societies leads to sociocultural pluralization or not. Can one observe that organized minority interest groups are achieving societal and political recognition, e.g. by opposing the public position of clericals? Or does the “majoritarian” church come out of these controversies even stronger? The main focus will be on the situation in Poland, while selected results from Italy will broaden this perspective.

*Selon José Casanova (1994/1996) et Jürgen Habermas (2001/2005), les sociétés européennes sont confrontées à un processus continu de sécularisation. Parallèlement, l'engagement public des acteurs religieux et l'attachement des acteurs politiques de réguler des intérêts liés à la religion sont en augmentation. Les domaines où des vues du monde traditionnellement religieuses et séculaires (post-)modernes se heurtent sont ceux des « conflits de valeurs ». Ils apparaissent notamment lorsque ces controverses sont liées aux domaines politiques qui concernent la vie familiale, les rôles liés aux genres ou des questions bioéthiques. Dans cet article je voudrais contribuer à cette session en analysant les activités des groupes d'intérêts organisés d'athées, d'homosexuels ainsi que des groupes catholiques en conflits de valeurs en Pologne et Italie d'aujourd'hui. Le cas sélectionné est la controverse sur les droits égaux pour homosexuels. Ma question centrale est de savoir si la compétition entre les valeurs religieuses et séculaires dans les sociétés à prédominance catholique conduit ou non à une pluralisation socioculturelle. Peut-on observer que les groupes d'intérêts de minorités organisés obtiennent une reconnaissance sociétale et politique, par exemple en s'opposant à la position publique du clergé ? Ou est-ce que l'église « majoritaire » ressort même plus forte encore de ces controverses ? L'objectif principal de cette recherche sera la Pologne ; la perspective sera élargie par la prise en considération de quelques cas italiens choisis.*

**Religions And Values: Central and Eastern European Research Network / Religions et Valeurs : Réseau de Recherche de l'Europe centrale et de l'est**

**MÁTÉ-TÓTH, András** and **Csongor SÁRKÖZY**, (University of Szeged, Department for the Study of Religions)  
[matetoth@rel-u.szeged.hu](mailto:matetoth@rel-u.szeged.hu) and [sarkozy@revacern.eu](mailto:sarkozy@revacern.eu)

The aim of the REVACERN CA is to provide a framework for a multidisciplinary research on the future of relations between institutions, culture and politics in the field of values and religions. The research topics are: Mutual interaction between the roles of values in religious institutions and society, intersection of changing value system, media and religion, national identity in multiethnic European subregions, the cohesion of the EU-enlargement versus nationalism, fundamentalism. The network aims at a comparative perspective of legal, political, cultural aspects of religious institutions, their role in society. The network examines the challenges posed to educational, political and legal systems, and by mapping and restructuring knowledge, its objective is to find better ways to handle conflicts and referring objectively to the EU, national policy makers and civil society institutions.

*Le dessein de REVACERN actions de coordination, un programme fondé par le FP6, est de fournir un cadre pour une recherche pluridisciplinaire sur l'avenir des relations entre les institutions, la culture et la politique dans le domaine des valeurs et des religions. Les sujets de la recherche sont : l'interaction mutuelle entre les rôles de valeurs dans les institutions religieuses et ceux dans la société, l'intersection d'un système pour échanger des valeurs, média et la religion, l'identité nationale dans les sous-régions multiethniques européennes, la cohésion de l'élargissement de l'UE contre le nationalisme, le fondamentalisme. Le réseau vise à une perspective comparative d'aspects légaux, politiques et culturels des institutions religieuses, leur rôle dans la société. Le réseau examine les défis posés aux systèmes éducatifs, politiques et légaux, et en inventoriant et restructurant la connaissance, son objectif est de trouver de meilleures façons pour gérer les conflits et à référer objectivement à l'UE, aux décisionnaires nationaux et aux institutions de la société civile.*

### **Attitudes Towards Marriage and Sexuality among Adult Population in Croatia / Les attitudes au mariage et sexualité de la population adulte en Croatie**

**MARINOVIĆ JEROLIMOV, Dinka** (Institute for Social Research – Zagreb, Croatia)  
[dinka@idi.hr](mailto:dinka@idi.hr)

The research of the most spread traditional church religiosity, conducted in 2004 on a representative sample of 2220 adult respondents in Croatia, showed a very high level of distribution of traditional church religiosity (mostly Catholicism) in the dimensions of religious affiliation, religious identification and religious beliefs. On the level of values the differences between religious and non-religious respondents in acceptance of traditional and modern values were confirmed. Although the analysis showed that religious respondents are more traditional than non-religious, their attitude towards abortion indicated that they differ from that promoted by their Church.. This pointed to the need for an analysis of some other attitudes in the field of morals. This paper analyses the data of the acceptance of some Catholic values, particularly concerning marriage and sexuality among adult population. The analysis will point to the degree to which attitudes of the respondents vary from the church values, thus indicating the process of privatisation/individualisation on the level of values, together with an impact of previous secular (atheist) legacy.

*La recherche de la plus distribuée religiosité d'église traditionnelle, conduite en 2004 sur un groupe représentatif de 2220 répondants adultes en Croatie, a montré un niveau très élevé de distribution de religiosité d'église traditionnelle (catholicisme pour la plupart) dans les dimensions de l'affiliation religieuse, identification religieuse et croyance religieuse. Au*

*niveau des valeurs on a confirmé les différences entre les répondants religieux et non-religieux dans l'acceptation des valeurs traditionnelles. Bien que l'analyse ait prouvé que les répondants religieux sont plus traditionnels que non-religieux, leur attitude vers l'avortement a indiqué qu'ils pensent différemment de ce que leur église favorise. Tout cela a montré un besoin d'analyse de quelques autres attitudes dans le domaine de la morale. Cet article analyse les données de l'acceptation des quelques valeurs catholiques parmi la population adulte, en particulier au sujet du mariage et de la sexualité. L'analyse se dirigera au degré en lequel les attitudes des répondants varient des valeurs d'église, en indiquant ainsi un processus de la privatisation/individualisation au niveau des valeurs, en même temps un impact d'un héritage séculaire (athéiste) précédent.*

### **Dimensions of Religious Knowledge among Croatian Catholics / *La dimension de la connaissance religieuse des catholiques croates***

**MARINOVIĆ BOBINAC, Ankica** (Institute for Social Research – Zagreb, Croatia)  
[ankica@idi.hr](mailto:ankica@idi.hr)

In the context of dimensional approach to religious phenomenon, dimension of religious knowledge has not been researched a lot. The general aim of this paper is to find out elementary level of religious knowledge of respondents – some aspects of fundamental religious literacy. To reach the general aim of the paper, three groups of indicators indicating partial insight in elementary religious knowledge of respondents will be used: 1. Indicators of knowledge gained through confessional socialization (catechism and intensified education before receiving the sacraments); 2. Indicators of knowledge acquired by reading the Bible (or through an active participation in the holy mass); 3. Indicators of knowledge in the field of culture in general. The data analysed in this paper will be taken from the research *Social and religious changes in Croatia* carried out in 2004 on a representative sample of Croatian citizens (N=2220) in which religious knowledge was tested by 7 variables.

*Dans le contexte de l'approche dimensionnelle au phénomène religieux, la dimension de la connaissance religieuse n'a pas été trop recherchée. Le but principal de cet article est de rechercher le niveau élémentaire du savoir religieux des répondants - quelques aspects de l'éducation religieuse fondamentale. Pour atteindre cet objectif, on a utilisé les trois groupes des indicateurs : Les indicateurs de la connaissance acquise pendant la socialisation confessionnelle (l'instruction religieuse et une éducation intense avant recevoir des sacrements) ; Les indicateurs du savoir acquis en lisant la Bible (ou par la participation active aux rites) ; 3. Les indicateurs de la connaissance générale.*

*Les données analysés dans cet article ont été obtenus de la recherche "Les changements sociaux et religieux en Croatie" conduite en 2004 sur le groupe représentatif de 2220 citoyens croates dont la connaissance religieuse a été examinée par sept variables.*

### **Church and Evangelization in Croatia: View of the Catholic Weekly "Glas Koncila" / *L'Église et l'évangélisation en Croatie: le point de vue de l'hebdomadaire catholique "Glas Koncila"***

**GOLDBERGER, Goran** (Institute for Social Research – Zagreb, Croatia)  
[goran@idi.hr](mailto:goran@idi.hr)



Social changes associated with the processes of transition, democratization and pluralization in Central and Eastern Europe include changes of political and economic spheres and value preferences. Moreover, these societies experienced changes in religious field. In Croatia, religion and religiosity became important markers of identity and the Catholic Church became one of the most trusted social institutions among its dominantly Catholic citizens. The aim of this paper is to analyze how the Catholic Church responded to this processes, especially to the process of pluralization of society and the need for evangelization. Through the method of content analysis of the catholic weekly magazine “Glas Koncila” (The Council’s Voice) this paper investigates presentation of their attitudes towards evangelization, which might shed a light on its stance to this subject.

*Les changements sociaux, liés aux processus de la transition, de la démocratisation et de la pluralisation en Europe centrale et de l'est, incluent les changements des sphères politique et économique ainsi que les préférences en matière de valeur. En outre, ces sociétés ont aussi fait l'expérience des changements dans le domaine de la religion. En Croatie, la religion et la religiosité sont devenues un signe important de l'identité, et l'Église catholique est devenue l'une des institutions de la société dans laquelle les citoyens catholiques prédominants ont le plus de confiance. L'objectif de ce texte est d'analyser comment l'Église catholique se comporte à l'égard de ces processus et tout particulièrement à l'égard du processus de pluralisation de la société et de la nécessité de l'évangélisation. Par la méthode d'analyse de la teneur de l'hebdomadaire catholique «Glas Koncila» (La Voix du Concile), cet article a pour but la recherche de la présentation de l'attitude de l'Église catholique à l'égard de l'évangélisation, ce qui pourrait éclairer sa position à ce sujet.*

### **“Post-Atheism” vs. “Orthodox Religious Vitality” in Post-Soviet Countries / Le «post-atheïsme» contre la «vitalité orthodoxe» dans les pays post-soviétique**

**TITARENKO, Larissa** (Belarus State University)  
[larisa166@mail.ru](mailto:larisa166@mail.ru)

Answering the question raised by Borowik (2006) regarding the role Orthodoxy is playing in post-Soviet countries the author will show the evidence for a real religious revival. The author argues that contemporary religious involvement in these countries is much higher than under the Communist regime. In particular, the Orthodox Church is involved in cultural, educational, and moral processes, while all the officially dominant Churches enjoy legal support from the state and some other social institutions. Although the pattern of contemporary religiosity is quite different from pre-Soviet times, religiosity is very important both for the masses and for the political elites (albeit for different reasons). Post-atheism can be interpreted as either semi-conscious religiosity or as religious neutrality and uncertainty. As the transforming post-Soviet societies are more interested in religious revival than in atheism, and in view of the historical tradition of a link between the state and the Orthodox Church, one can expect a further growth of the institutional role of the Orthodox Church and a decline of the “shadows of atheism” in these countries.

*Répondant à la question soulevée par Borowik (2006) concernant le rôle que l'orthodoxie joue dans les pays post-soviétiques, l'auteur présentera le témoignage d'une renaissance religieuse réelle. L'auteur soutient que la participation religieuse contemporaine dans ces pays est beaucoup plus forte qu'elle l'était sous le régime communiste. En particulier, l'Église orthodoxe participe dans les procès culturels, éducatifs et moraux et les églises*

*officiellement dominantes jouissent du support légal de l'état et de certaines institutions sociales. Bien que la forme de la religiosité contemporaine soit très différente de ce qu'elle était aux temps pré-soviétiques, la religiosité est très importante pour les masses aussi bien que pour les élites politiques (quoique pour des raisons différentes). Le post-athéisme peut être interprété comme religiosité demi-consciente ou bien comme neutralité et incertitude religieuse. Puisque les sociétés post-soviétiques en transformation sont plus intéressées à la renaissance religieuse qu'à l'athéisme, et en tenant compte de la tradition historique d'un lien entre l'état et l'Église orthodoxe, on pourra s'attendre à la continuation de la croissance du rôle institutionnel de l'Église orthodoxe et au déclin des «ombres de l'athéisme» dans ces pays.*

### **Post-Atheistic Ukraine between Secular and Religious Choice / L'Ukraine post-athée entre le choix séculaire et religieux**

**FYLYPOVYCH, Lyudmyla and Anatoliy KOLODNY** (National Academy of Sciences, Kyiv, Ukraine)

[lfilip@rambler.ru](mailto:lfilip@rambler.ru) and [cerif@ukrlink.ua](mailto:cerif@ukrlink.ua)

In spite of vital changes in the status of religion and Church in Ukraine, on the whole Ukrainian society is neither religious nor secular. The principle of secularity declared in the Constitution and laws of Ukraine - which is realized in separation of state and Church, school and Church, in equality of different world views and cultures, in parallel non-conflict coexisting theology and sciences, in excluding the Church from political life with simultaneous including the Church to the social useful projects, in priority of human rights and freedoms etc. – in practice it is broken both by the state and religious organizations.

*Malgré les changements cardinaux de la position de la religion et l'église en Ukraine, au total la société d'Ukraine est non religieuse, et non laïque. Déclaré dans la Constitution et les lois de l'Ukraine, le principe de la mondanité qui se réalise dans la séparation de l'état et de l'église et de l'école et de l'église, dans l'égalité des différentes conceptions et cultures, dans l'existence parallèle non conflictuelle de la théologie et d'autres sciences, dans la sortie de l'église de la vie politique avec son inclusion simultanée dans les projets sociaux utiles, dans la priorité des droits et libertés de la personne humaine etc., dans la pratique il est souvent obstrué par l'état, ainsi que par les organisations religieuses.*

### **Traditional Religions and Post-Atheism Religious Society of Ukraine / Les religions traditionnelles dans l'Ukraine postcommuniste**

**POZNYAK, Yaroslav** (Department of Theology & Religious Studies, Yuriy Fedkovych Chernivtsi National University)

[ypoznyak@rambler.ru](mailto:ypoznyak@rambler.ru) ; [ypoznyak@yahoo.com](mailto:ypoznyak@yahoo.com)

The USSR collapsed in 1991. It was the State with atheist ideology. Ukraine was atheist state as well and traditional religion in Ukraine was the Russian Orthodox Church then. After 1991 the situation has changed. Ukraine became independent, while traditional Churches have begun to develop. The Ukrainian Greek-Catholic Church was revived in 1989. It has begun to evolve too. The Orthodox Church was divided in two, later three parts in Ukraine. All

Churches have been more present and numerous on the territory of Ukraine. The Ukrainian Orthodox Church, the Ukrainian Orthodox Church of the Kyivan Patriarchate, the Ukrainian Autocephalous Orthodox Church, the Ukrainian Greek-Catholic Church and the Roman Catholic Church - these are all traditional Churches that are in the process of development in Ukraine today.

*L'U.R.S.S. était un état de l'idéologie athéistique. L'Ukraine était aussi athéistique. G'est l'église orthodoxe russe qui représentait à l'époque la religion traditionnelle en Ukraine. La situation a beaucoup changé depuis 1991. L'Ukraine a obtenu son indépendance. Les églises traditionnelles ont commencé leur développement. L'église gréco catholique ukrainienne a renouvelé son existence en 1989. Il faut noter que l'église orthodoxe en Ukraine s'est séparée en deux et puis en trois diocèses celle de Moscou, celle de Kyiv et l'église orthodoxe autocéphale de l'Ukraine. Maintenant les églises de l'Ukraine ont pris de grandes envergures, y compris les églises catholiques.*

### **Atheist Ideology and Echo in Contemporary Studies of Religion in Russia /**

**NALETOVA, Inna** (Department of Theology, University of Vienna)

[naletoi2@univie.ac.at](mailto:naletoi2@univie.ac.at)

The proposed paper will address two issues. It will present an overview of the main directions in sociological studies of religion of the Soviet period (methods of research, questionnaires, hypothesis and data interpretations). Contrary to the presumption existing in the Western world that Soviet studies of religion were little more than propaganda, I will show that some studies brought to light valuable information.

Secondly, I will point out the impact of the atheist approach to religion on contemporary studies. During the Soviet era, scholars were trying to explain why some people continued to be religious in spite of being surrounded by atheist culture. The answers that they came up with were guided by the Marxist ideology and were based on specific theoretical assumptions. Some of these assumptions still have an effect on scholarly views.